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مدیرکل دفتر امور بانکی و بیمه وزارت اقتصاد:

ترکیب پول و شبه پول نشان دهنده انتظارات 
تورمی جامعه از آینده اقتصاد است

معاون برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع سازمان بنادر عنوان کرد:

گــروه اقتصادی -مدیرکل دفتر امور بانکــی و بیمه وزارت اقتصاد اظهار 
داشت: مشکل نظام اقتصادی کشور مسئله تورم و عدم رشد اقتصادی است. به 
نظر بنده، پول در اقتصاد یک کاتالیزور برای تسریع در امور مبادلات است نه چیزی 
بیش از آن . به هر حال ترکیب پول و شبه پول در شبکه بانکی نشان از انتظارات 
تورمی عموم جامعه از آینده اقتصاد است. قربان اسکندری در پاسخ به این سوال 
که  برخی از کشورها در طول یک سال گذشته همزمان با افزایش نرخ تورم نرخ 
بهره افزایش پیدا کرده، آیا با توجه به فاصله نرخ سود بانکی و نرخ تورم در ایران، 
وزارت اقتصاد اقدامی برای پذیرش افزایش نرخ ســود در شــورای پول و اعتبار 
انجام داده و احتمال افزایش نرخ سود بانکی تا پایان سال وجود دارد، اظهار داشت: 
براساس آخرین ابلاغیه بانک مرکزی نرخ سود گواهی سپرده یکساله ۲۳ درصد 
اعلام شد. افزایش نرخ سود بانکی در نظام اقتصادی موثر است که انضباط پولی 
در شبکه بانکی آن و انضباط مالی در نظام بودجه ریزی حاکم باشد. وقتی این دو 
نظام دارای اشکالات ساختاری عدیده ای از منظر اقتصاد سیاسی و غیره است عملا 
افزایش چند واحد درصدی نرخ سود نه تنها کمکی به حل مشکل نمی کند بلکه 
وضعیت ناترازی شبکه بانکی را هم افزایش می دهد. بنابراین به نظر من افزایش 
دســتوری صرف نرخ ســود بانکی کمک موثری به حل مشکلات نظام بانکی 
نخواهد کرد. وی درباره احتمال افزایش ماندگاری سپرده ها در بانک ها با افزایش 
نرخ سود بانکی در شرایطی که سیگنال های اقتصادی نشان از خروج پول از بانک 
به سایر بازارهای رقیب و موازی دارد، گفت: مشکل نظام اقتصادی کشور مسئله 
تورم و عدم رشد اقتصادی است. به نظر بنده، پول در اقتصاد یک کاتالیزور برای 
تسریع در امور مبادلات است نه چیزی بیش از آن . به هر حال ترکیب پول و شبه 
پول در شبکه بانکی نشان از انتظارات تورمی عموم جامعه از آینده اقتصاد است. 
ماندگاری پول در سیستم بانکی به مزیت بازارهای رقیب در یک نظام اقتصادی 
بستگی دارد. هرچه نظام اقتصادی متلاطم تر و آینده دارای نااطمینانی بیشتر باشد، 
تمایل بازیگران در اقتصاد به سمت عدم سرمایه گذاری سوق پیدا می کند بنابراین 
با توجه به توضیحات بیان شده در سوال قبل، به نظر صرف افزایش دستوری نرخ 
سود بانکی موثر نخواهد بود. اسکندری در پاسخ به این سوال که مخالفان افزایش 
نرخ سود بانکی معتقدند با افزایش نرخ سود دریافت تسهیلات سخت تر می شود 
اما از سوی دیگر تا زمانی که نرخ سود افزایش پیدا نکند حجم سپرده ها افزایش 
نمی یابد و در این صورت منابع بانک ها برای پرداخت تسهیلات کمتر و امکان 
پرداخت تسهیلات ضعیف تر می شود، آیا این روند در شبکه بانکی دیده می شود 
و با افزایش نرخ ســود توان تسهیلات دهی بانک ها بالا می رود و چطور می توان 
این تعادل را ایجاد کرد که افزایش ســود بانکی منجر به کاهش قدرت پرداخت 
تسهیلات نشود، اظهار داشت: افزایش یا کاهش نرخ سود بانکی، عامل مهمی در 
دریافت تسهیلات کلان نیست. هر نوع دستوری برای قیمت گذاری در اقتصاد 
با چالش روبرو اســت و نرخ ســود بانکی هم از این قاعده مستثنی نیست. توان 
تسهیلات دهی هر بانکی به شاخص های سلامت آن بانک از جمله نسبت های 
کفایت سرمایه و نقدینگی آن بانک بستگی دارد و من ارتباطی بین افزایش نرخ 
سود بانکی و توان تسهیلات دهی مشاهده نمی کنم. وی همچنین درباره احتمال 
افزایش نرخ سود تا ۲۳ درصد و حرکت آن با نرخ سود اوراق گواهی سپرده گفت: 
تعادل عرضه و تقاضای پول در یک بازار، قیمت تمام شده پول )نرخ بهره( را تعیین 
می کند. در یک اقتصادی که در طی مدت طولانی، تقاضای پول به سمت اشخاصی 
سوق پیدا کرده است که در بخش غیر مولد مصرف شده است، ما نمی توانیم بدون 
اصلاح فرآیندهای سمت تقاضای پول، به سمت تعدیل نرخ بهره آن هم به صورت 
دستوری حرکت کنیم.به نظر من اگر سمت تقاضای پول براساس ریسک اعتباری 
مشتریان نه براساس دستور یا هر رابطه دیگری، اصلاح شود، عملا شاهد کاهش 
واقعی در نرخ تورم و نرخ واقعی سود بانکی خواهیم بود اگر چه این بسیار مهم 
است اما این هم به تنهایی کافی نیست. سمت عرضه پول هم بایستی کنترل شود.

گروه اقتصادی - مهدی هاشــم 
زاده با اشاره به مطالعات صورت گرفته 
در حوزه ذخیره سازی گاز، اظهار کرد: 
یکی از موضوعاتی که در بحث تجارت 
گاز بررسی شده، موضوع ذخیره سازی 
گاز است. این موضوع نقش ویژه ای در 
حل بحران انرژی اروپا در حوزه تامین 

گاز خانگی داشت.
وی ادامه داد: مهم ترین اقدامی که 
دولت های اروپایی برای مقابله با بحران 
انرژی انجام دادند بحث ذخیره سازی 
گاز بــود، این موضــوع فقط مختص 
کشورهای اروپایی نیست و کشورهایی 
مانند روســیه، آمریکا و کانادا که جزو 
صادرکنندگان گاز به حســاب می آیند 
نیز در این راســتا برای مدیریت بحران 
انرژی و همچنین ارزآوری بیشــتر در 

حوزه صادراتی فعال هستند.
این کارشناس حوزه انرژی با بیان 
اینکه لازم است در یک زمان گاز ذخیره 

و در فصل دیگری عرضه شود چرا که 
زمســتان قیمت گاز نسبت به تابستان 
بالاتر است، اظهار کرد: این مساله باعث 
می شود که ذخیره ســازی بهینه باشد 
و عملا بتوانیم درآمد ارزی نیز داشــته 
باشیم و از این طریق ارزآوری بیشتری 

حاصل شود.
هاشم زاده با تاکید بر این که اشتباه 
بزرگی که در ســال ۹۵ – ۹۶ اتفاق افتاد 
این بود که دو شرکت که در بحث ذخیره 
ســازی گاز طبیعی فعال بودند و عملا 
برای گذر از پیک مصرف زمستان تعبیه 
شــده بودند تا ناترازی را کنترل کنند، 
منحل شــدند، گفــت: باتوجه به عدم 
درآمدزایی این دو شرکت به دلیل اینکه 
هدف اصلی آن ها مصرف داخلی بود، 
واگذاری از ســمت خصوصی سازی 
در دولــت قبل صــورت نگرفت و در 
نهایــت انحلال این دو شــرکت کلید 
خورد و عملا شاهد این هستیم که هیچ 

گونه ذخیره ســازی در کشور صورت 
نمی گیرد.

وی با بیان این که مهم ترین رویکرد 
دولت های اروپایی در بحث مواجهه با 
بحران انرژی موضوع ذخیره ســازی 
انرژی و تقویت مخازن ذخیره ســازی 
بوده است و از همین طریق توانسته اند 
بحران را تا حدی پشــت سر بگذارند، 
اظهار کرد: در شــرایط فعلی در کشور 
با یک مشــکل جدی ناترازی مواجه 
هستیم. این کارشــناس حوزه انرژی 
افزود: در پیک حدود یک ماهه از اوایل 
دی ماه تا اواســط بهمن ماه با این بحران 
مواجهیم، این در شرایطی است که اگر 
ذخیره ســازی مناســبی وجود داشت 
می توانســتیم این مشکل را پشت سر 
بگذاریم. همچنین در حوزه صادرات 
نیــز می توانســتیم در زمان هایــی که 
ناترازی نداریم از این طریق درآمدزایی 
داشته باشــیم. هاشــم زاده با اشاره به 

تقاضــای بالای گاز ایران در دنیا، اظهار 
کرد: اگر ذخیره ســازی صورت گرفته 
بود می توانســتیم درآمدهای ارزی در 
این بخش داشــته باشــیم اکنون آلمان 
که یکی از بزرگترین دارندگان مخازن 
ذخیره ســازی گاز است یک ماه پیش 

به اندازه کل مخازن ذخیره ســازی گاز 
انگلیس مخازن ذخیره ســازی جدید 
احــداث کرد تــا از طریــق آن بتواند 
 بحران انرژی ســال های آینده را کنترل 
کنــد. وی با بیان این که بحران گاز اروپا 
امســال به گونه ای بود که تنها توانستند 

در حــوزه گرمایش بخش خانگی گام 
بردارنــد اظهار کرد: هرچنــد اروپا در 
حوزه تامین گاز بخش صنعت با مشکل 
مواجه شد اما نکته قابل توجه این است 
که بــا برنامه ریزی های صورت گرفته 
توانســت چالش  اصلی را پشــت سر 

بگذارد و اکنــون نیز برای آینده برنامه 
ریزی های گســترده ای را در دســتور 
کار دارند. به گفته این کارشناس حوزه 
انرژی ۹۵ پروژه ذخیره سازی با حجم 
بالا با ظرفیــت ۷۰ میلیارد مترمکعبی 
در دســتور ســاخت در کل دنیا وجود 
دارد که به احتمال زیاد تا ســال ۲۰۲۵ 
بــه بهره برداری می رســد، اظهار کرد: 
این دیتا مربوط بــه قبل از بحران اروپا 
اســت و قطعا تاکنون این عدد افزایش 
یافته است. هاشم زاده اضافه کرد: اروپا 
سرمایه گذاری های ســنگینی را روی 
مخازن ذخیره ســازی انجام می دهد و 
پیش بینی این اســت که حجم مخازن 
ذخیره سازی به نسبت کل گاز مصرفی 
دنیــا ۱۵ تا ۲۰ درصــد معادل ۵۰ تا ۶۰ 
روز مصرف گاز دنیا  شود که عدد بسیار 

بالایی است.
وی بــا بیــان این که بســیاری از 
کشورهای دنیا بین ۱۰ تا ۱۲ درصد گاز 
مصرفی خود را ذخیره سازی می کنند در 
حالی که در ایران چنین اتفاقی نیفتاده و 
عقب ماندگی گسترده ای در این حوزه 
داریم، گفت: میزان ذخیره ســازی گاز 
در ایران عدد جدی ای نیســت، با این 
حال قرار است با توجه به صحبت های 
صــورت گرفته تغییراتی در این حوزه 
صورت بگیرد، دو ســازمانی که دراین 
حوزه فعال بودند پیشتر منحل شده اند 
و برای این کــه بخواهیم مجدد ذخیره 
ســازی ها را آغاز کنیم حداقل یکسال 
زمان نیاز اســت. این کارشناس حوزه 
انرژی اضافه کرد: دولت جدید در این 

زمینه قدم هایی برداشــته است اما باید 
ســریع تر در این حــوزه گام برداریم، 
گــزارش ناتــرازی گاز که از ســوی 
کمیسیون انرژی در آبان ماه امسال مطرح 
شد سه نکته مهم را در برداشت که یکی 
از ایــن موارد  موضوع ذخیره ســازی 
گاز بــود. در رابطه با ذخایر موجود، ما 
حــدود ۳.۵ میلیارد مترمکعب مخازن 
ذخیره سازی در ســراجه و شوریجه 
داریم کــه در پیک مصرف گاز حدود 
۳۵ میلیون مترمکعب روزانه برای حدود 
دو ماه پیک سرما، امکان برداشت گاز را 

خواهیم داشت. 
از زمســتان سال گذشــته نیز دو 
الی ســه تا طرح جدید در حال ساخت 
است که سال آینده اجرایی خواهد شد 
و مجموعا حدود ۳ میلیارد مترمکعب 
ذخیره ســازی رو افزایش می دهد ولی 
بایــد با توجه به منطق اقتصادی مرتبط 
با ذخیره سازی گاز، میزان ذخیره سازی 
افزایش بیشتری پیدا کند زیرا این حجم 
ذخیره ســازی به یــک درصد کل گاز 

تولیدی کشور هم نمی رسد.
به گفته هاشم زاده این مساله درآمد 
بسیار خوبی برای کشور خواهد داشت 
و منابع بسیار خوبی برای آن پیش بینی 
شــده که باید مورد توجه قرار بگیرد، 
همچنین با توجه به موضوع افت فشار و 
افزایش مصرف می توانیم به این سمت 
حرکــت کنیم معمــولا در فصل گرم 
حدود ۱۰۰ میلیــون مترمکعب اضافه 
برداشــت داریم که با ذخیره سازی آن 
می توانیم اقدامات مثبتی را انجام دهیم.

اروپا چطور زمستان امسال را از سر گذراند؛

فرصت از دست رفته ایران در 
ذخیره سازی گاز

یک کارشناس حوزه انرژی می گوید: باتوجه به پتانسیل های ایران در حوزه گاز، اگر طی سال های گذشته به موضوع 
ذخیره سازی توجه می شد، می توانستیم در حل مشکل ناترازی تولید و مصرف و همچنین صادرات گاز گام برداریم که متاسفانه با 

انحلال دو شرکت فعال در این حوزه در دهه ۹۰، از این غافله جاماندیم.

گروه اقتصادی - برنامه ریزی  
دربــاره اجرای طرح هــای حمایتی 
مســکن از جمله طــرح نهضت ملی 
باید در شــورای عالی مســکن انجام 
شــود اما جلسات این شورا همواره با 
تاخیر برگزار می شــود. بحث مسکن 
یکــی از اصلی ترین مباحث در حوزه 
اقتصادی کشــور به شمار می رود که 
برای ساماندهی این بازار نیاز به برنامه 
ریزی و تدوین سیاست های بسیاری 
اســت. یکی از اصلی ترین سیاست 
هایــی که دولــت باید بــرای حوزه 
مسکن آن را دنبال کند،  برگزاری منظم 
جلسات شورای عالی مسکن است که 
این جلســات باید هر هفته و یا هر ماه  
در اســتان های مختلف برگزار شود. 
طبق  ماده ۲ طرح جهش تولید و تامین 

مسکن، شورای عالی مسکن به منظور 
برنامه ریزی، سیاست گذاری، نظارت 
و ایجاد هماهنگی بین دســتگاه های 
اجرایی در حوزه مســکن  هر هفته با 
ترکیبی از جمله  رئیس جمهور )رئیس 
شــورا(،  معــاون اول رئیس جمهور 
)نایب رئیس(، وزیر راه و شهرسازی 
)دبیر شــورا(،  وزیر نیرو، وزیر کشور 
،  وزیر صنعت، معدن و تجارت، وزیر 
امور اقتصادی و دارایی،  وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی، رئیس کل بانک 
مرکزی،  رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی،  
وزیر جهاد کشــاورزی، وزیر نفت و  

یک نفر از اعضای کمیســیون عمران 
مجلس شورای اســلامی به پیشنهاد 
کمیســیون و انتخاب مجلس   تشکیل 
می شود.  طبق تبصره ۱ این ماده وزارت 
راه و شهرسازی موظف است حداکثر 
تا ســه ماه پس از لازم الاجرا شدن این 
قانون طرح جامع مسکن را بازنگری 
کند و به تصویب شورای عالی مسکن 
برســاند و  طبــق تبصــره ۲ این ماده 
جلسات این شــورا در غیاب رئیس 
شورا، به ریاســت معاون اول رئیس 
جمهور برگزار و مصوبات آن توسط 
رئیس جمهور ابلاغ می شود همچنین  
براســاس تبصره ۳، دبیر شورا حسب 

مورد و متناسب با موضوعات جلسه 
مجاز اســت نسبت به دعوت از سایر 
اشخاص حقیقی و حقوقی غیرعضو 
جهت حضور بدون رأی در جلســه 

شورا اقدام کند.
افشــین پروین پور کارشــناس 
مسکن می گوید: طبق آخرین بررسی 
های صورت گرفته  تاکنون ۶۴ هفته  از 
دولت سیزدهم گذشته و تنها ۴ جلسه 
شورای عالی مسکن برگزار شده است. 
۳۰ هفته هیچ جلســه ای برگزار نشده 
و  بیــش از ۸۵ روز از  آخرین جلســه 

شورای عالی مسکن می گذرد.
شورای  جلســه  برگزاری 

عالی مســکن در اســتان ها به 
فراموشی سپرده شده است

همچنین فرشید ایلاتی کارشناس 
مسکن  گفت : برگزاری جلسه شورای 
عالی مسکن از آن جهت اهمیت دارد 
که کار نباید در ســطح ستادی برگزار 
شود بلکه باید پیگیری این موضوع در  
استانداری ها صورت گیرد  و بسیاری 
از موانع به ویژه در حوزه الحاق اراضی 
وجود دارد که باید استانداران این موارد 
را پیگیری و اجرایی کنند. او می گوید: 
شــورای عالی مسکن  باید هر هفته یا 
دو هفته یکبار با حضور  رئیس جمهور 
و یــا معاون اول رئیس جمهور برگزار 

شود  و باید هر جلسه دو یا سه استاندار 
دعوت شده و اعضای شورا پیگیر اقدام 
صورت گرفته در این استان  ها شوند . 
ایلاتی افزود: ۳۱ استان در کشور داریم 
که ارائه برنامه های آنها حدود ســه ماه 
زمان می برد بنابراین اســتانداران سه 
مــاه فرصت دارند که برنامه های خود 
را ارائــه کنند. او می گوید: واگذاری و 
الحــاق اراضی در پروژه های نهضت 
ملی مسکن  باید از طریق همین شورای 
عالی مسکن اجرایی و عملیاتی شود اما 
متاسفانه شاهد آن هستیم که به صورت 

کامل اجرایی نمی شود.
بوروکراسی های اداری در 

استان ها مانع از الحاق اراضی 
می شود

 ارســلان مالکی معاون وزیر راه 
وشهرســازی اعلام کرد که ۲۴ هزار 
هکتــار  اراضی در قالب الحاق کلیات 
واگــذار شــده و این اقدام در ســتاد 
وزارت راه  و شهرســازی تصویــب 
شده اما متاسفانه الحاق این اراضی در 
بوروکراسی های اداری استان ها قرار 
دارد. او مــی گوید: الحاق اراضی باید 
توسط استانداران در جلسات مختلف 
شورای عالی مسکن  پیگیری شود که 
تاکنون این اقدام با سرعت انجام نشده 
و با کندی در این بخش مواجه هستیم.

اجرای طرح نهضت ملی مسکن یکی 
از اصلی ترین برنامه های دولت است 
که برنامه ریزی برای پیشــبرد اجرای 
این طرح باید در شورای عالی مسکن 
صورت گیرد.  وزیر راه وشهرســازی 
وعــده داده تا یک ماه آینده واحدهای 
مسکن مهر و مســکن ملی را به بهره 
برداری می رساند بنابراین باید برنامه 
ریزی هــای لازم برای اجرای آنها در 
همین جلســات شورای عالی مسکن 
انجام شود چراکه طبق قانون عملیات 
فکری و اجرایــی تمامی پروژه های 
مسکن در کشور به ویژه طرح نهضت 
ملی مسکن در همین جلسات شورای 
عالی مسکن صورت می گیرد بنابراین 
جدی نگرفتن این جلسات  می تواند 

ضربه بزرگی به این حوزه وارد کند.

تشکیل منظم جلسات شورای عالی مسکن، لازمه تحقق وعده های مسکنی

گــروه اقتصادی -بــا توجه به 
تاکید مســئولان بر توسعه حمل ونقل 
دریا، اکنون زیرساخت های لازم برای 
ســاخت و تعمیرات کشتی ایجاد شده 
است و سرمایه گذارانی از آمادگی خود 
برای ورود به ایــن حوزه خبر دادند و 
در عیــن حال انجمن کشــتیرانی نیز 
از فعال ســازی منظــم خطوط لاینری 

استقبال کرده است.
سیاســت های کلی برنامه هفتم 
توسعه شهریورماه سال جاری از سوی 
مقام معظم رهبری ابلاغ شــد که در بند 
۱۱ آن به تحقق سیاست های کلی آمایش 
سرزمین با توجه به مزیت های بالفعل و 
بالقوه و اجرایی ساختن موارد برجسته 
آن با توجه ویژه بر دریا، سواحل، بنادر 

و آب های مرزی تاکید شد.
ایشــان همچنین به تازگی ارتقاء 
همه جانبــه توان رزمــی و تجهیزات 
دفاعــی در نیروی دریایی و اســتمرار 
اقداماتی همچون دریانوردی در آبهای 
دوردست و بین المللی را لازم دانستند 
و گفتند: اســتفاده از فرصــت دریا و 
ظرفیت هــای عظیم آن باید به فرهنگ 

عمومی در کشور تبدیل شود.
همچنین ابراهیم رئیســی، رئیس 
جمهــوری در آذرماه بخشــنامه خط 
مشی ها و چارچوب کلان برنامه هفتم 
توســعه را ابلاغ کرد که در موضوعات 
کلیــدی آن، بــه رشــد اقتصــادی 

عدالت محــور بــا رویکــرد ارتقای 
بهره وری با تأکید بر اقتصاد دریامحور 
اشاره شــده، چرا که موضوعاتی مانند 
انــرژی و ترانزیت یا اقتصاد دریامحور 
که موتور محرکه و کانون رشد اقتصادی 

و افزایش تولید هستند.
اعلام آمادگی سرمایه گذاران 
کارخانــه  ســاخت  بــرای 

کشتی سازی در بندر انزلی 
در این راستا علی فتحی -معاون 
مهندســی و توســعه امــور زیربنایی 
ســازمان بنادر و دریانــوردی- با بیان 
اینکه یکی از وظایف این سازمان ایجاد 
زیرساخت های دریایی و بندری بوده، 
اظهار کرد: ســرمایه گذاری مناسب و 
زیرساخت های خوبی در بنادر گیلان از 
جمله انزلی و چمخاله ایجاد شده است.

وی از اعلام آمادگی سرمایه گذاران 
برای ســاخت کارخانه کشتی سازی 
در بندرانزلی خبرداد و گفت: ســاخت 
این کارخانه تاثیرات مثبت و به سزایی 
در افزایش مبادلات تجاری کشــور در 
دریــای خزر خواهد داشــت.  مبحث 
حمــل و نقل دریایی یکی از اولویت ها 
و سیاست هایی است که سازمان بنادر 
و دریانــوردی آن را دنبال می کند و ما 
وظیفــه داریم که این بخــش را رونق 

بدهیم.
معاون مهندســی و توسعه امور 
زیربنایی ســازمان بنادر و دریانوردی 

با بیــان اینکه زیرســاخت های لازم 
برای ســاخت و تعمیرات کشــتی در 
مجتمع بندری انزلی ایجاد شده است، 
افزود: با توجه به وجود بســتر مناسب،   
ســرمایه گذارانی از آمادگی خود برای 

ورود به این حوزه خبر دادند.
فتحی در مورد تاثیرات ســاخت 
کارخانه کشتی سازی بر منطقه و بنادر 
شــمالی کشور، تصریح کرد: در بخش 
حمل ونقل دریایی سهم کمی را نسبت 
به دیگر بنادر کشورهای حاشیه دریای 
خزر دارا هستیم و باید این سهم را ارتقاء 
دهیم، لذا ساخت کارخانه کشتی سازی 
در بندرانزلی تاثیرات مثبت و بسزایی در 
افزایش مبادلات تجاری ایران در شمال 

کشور خواهد داشت.
وی با بیان اینکه با ایجاد کارخانه 
کشتی سازی امکان ساخت انواع کشتی 
تانکر نفتی، جنرال کارگو، شناورهای 
کروز مسافری و خدماتی نظیر یدک کش 
در دریای خزر برای کشورمان در بندر 
انزلی فراهم خواهد شد، اذعان داشت: 
نوسازی ناوگان کشتی های باری کشور 

نیز از دیگر اهداف این طرح است.
عضو هیات عامل ســازمان بنادر 
و دریانــوردی در مــورد حمایــت از 
ســرمایه گذاران مجموعــه کارخانه 
کشتی ســازی گفت: ســازمان بنادر و 
دریانوردی برای اعطای تســهیلات از 
محل کمیته وجوه اداره شــده در جهت 

افزایش مبلغ ســرمایه گذاری و ترویج 
و توسعه فرهنگ دریایی آمادگی دارد.

ســاخت مجموعــه کارخانــه 
کشتی ســازی با میزان سرمایه گذاری 
۸۵۰ میلیارد تومان توسط سرمایه گذار 
بخش خصوصی و با ایجاد اشتغال برای 
۳۵۰ نفر به صورت مســتقیم و ۳۰۰ نفر 
غیر مســتقیم همراه خواهــد بود.  این 
طرح در فاز اول در زمینی به مســاحت 
۵.۳ هکتــار احداث می شــود و در فاز 
دوم زمینی به مســاحت ۱۰ هکتار در 
مجاورت موج شکن شرقی بندر انزلی 

به آن الحاق خواهد شد.
استقبال انجمن کشتیرانی از 
فعال سازی منظم خطوط لاینری 
همچنین مسعود پل مه -دبیرکل 
انجمن کشــتیرانی و خدمات وابسته 
ایــران- درباره ضرورت ایجاد خطوط 
کشــتیرانی منظم و برنامه سازمان بنادر 
و دریانــوردی، اظهار کــرد: خطوط 
کشــتیرانی منظم )لاینر( متداول ترین 
نــوع حمل و نقل دریایی اســت و در 
مسیرهای متداول تعریف می شود و از 
طریق آن یک یا چند شرکت کشتیرانی 
با اجماع فعالیت ها به عملیات حمل و 

نقل دریایی اقدام می کنند.
وی افزود: در عین حال باید توجه 
داشته باشــیم خطوط منظم کشتیرانی 
بــرای حمل ونقل در مــکان از پیش 
تعریف شده و زمان از پیش تعیین شده 

فراینــد انتقال کالا از مســیر دریایی را 
مدنظر قرار می دهند.

دبیــرکل انجمن کشــتیرانی و 
خدمات وابســته ایران بــا بیان اینکه 
پویایی حمل ونقــل دریایی و فعالیت 
متدوام خطوط لاینری، تعداد بازیگران 
اثرگذار حمل و نقل دریایی را افزایش 
می دهد، تصریح کرد: این مسئله موجب 
می شــود رقابت مثبت تجاری افزایش 

یابد و شاهد افزایش سهم بازار باشیم.
ایــن فعال حوزه دریایی کشــور 
با بیــان اینکه فعالیــت خطوط منظم 
کشتیرانی، کاهش هزینه ها را نیز در پی 
خواهد داشت، عنوان کرد: علاوه بر این 
فعالیت مستمر خطوط لاینری موجب 
مقابلــه اثرگذار با اقدامــات انتحاری 
کشورهای خارجی به دلیل تحریم های 

اعمالی خواهیم بود.
پل مه با بیــان اینکه فعالیت منظم 
خطــوط لاینــری، نیازمنــد حمایت 
چندجانبه حاکمیت، دولت و سازمان 

بنادر و دریانوردی اســت، اظهار کرد: 
شرکت های کشتیرانی و خدمات وابسته 
ایران و نیز سایر فعالان بخش خصوصی 
در حــوزه حمل ونقــل دریایی نیز در 
صورت فراهم بودن شــرایط اقدامات 
لازم را در بنادر شمالی و جنوبی کشور 
در دســتورکار قرار خواهنــد داد و به 
تامین خطوط لاینری در اشکال مختلف 
کانتینری و غیرکانتینری در شــمال و 

جنوب کشور اقدام خواهند کرد.
دبیــرکل انجمن کشــتیرانی و 
خدمات وابســته ایران بــا بیان اینکه 
اقدامات ســازمان بنادر و دریانوردی 
در راستای حمایت از فعالیت خطوط 
لاینری امری مهم و ضروری است و باید 
به صورت جدی دنبال شود، گفت: باید 
شاهد حمایت های چندوجهی به منظور 
فعالیت خطوط منظم کشتیرانی در بنادر 
کشور باشیم و از ظرفیت شرکت های 
کشتیرانی در این راستا به نحو مطلوب 

استفاده کنیم.

گروه اقتصادی -حســن بیک 
محمدلــو گفت: این ســازمان از هم 
اکنون با تمام توان در تلاش برای نقش 
آفرینی بیشــتر در اقتصاد دریامحور به 
عنوان یکــی از بخش های مهم برنامه 

هفتم توسعه است.
حسن بیک محمدلو معاون برنامه 
ریزی، توسعه مدیریت و منابع سازمان 
بنــادر و دریانــوردی در جمع آتش 
نشانان بنادر کشــور در بوشهر اظهار 
کرد: در کشــور اتفاق های بزرگی در 
حوزه دریا در حال رخ دادن اســت به 
طوری که تمام جریان سیاســتگذاری 
از جمله دولت و مجلس با رویکردی 
جدید به ظرفیت هــای حوزه دریایی 

کشور نگاه می کنند.
وی بیان کرد: سرآمد این ظرفیت 
دریایــی حوزه دریا و بندر اســت که 
ســازمان بنادر و دریانــوردی در این 

بخش نقشی راهبردی دارد.
بیــک محمدلو ادامــه داد: همان 
طور که فاصلــه زمانی بین وقوع یک 
حادثــه تا واکنش برای آتش نشــانان 
بسیار حائز اهمیت است برای سازمان 
بنــادر و دریانوردی نیز هدف گذاری 
شده تا با فاصله کمی خود را با رویکرد 
جدید معطوف شــده به حــوزه دریا 
مطابقــت دهد. معــاون برنامه ریزی، 
توسعه مدیریت و منابع سازمان بنادر 
و دریانوردی اظهار کرد: در این زمینه 

ســازمان بنادر و دریانوردی در تلاش 
اســت تا بیشترین بهره را ببرد که برای 
تحقق این مهم بنادر خیلی نقش آفرین 
است. بیک محمدلو افزود: بدون تردید 
نگاه ها به طــور کامل متمرکز به بنادر 
تابعه اســت؛ به ویژه بنادری که جریان 

تجاری بیشتری در آنها رخ می دهد.
وی یادآور شد: با چنین شرایطی 
هر گونه ارتقا سطح کارایی و اثربخشی 
بنادر که مورد توجه در جریان تجاری 
کشور است به موفقیت سازمان بنادر و 

دریانوردی کمک می کند.
بیک محمدلو اظهار کرد: افزایش 
اختیارات ســازمان بنادر و دریانورد 
و نقــش آفرینــی بیشــتر در اقتصاد 

دریامحور چشم انداز روشنی است که 
از هم اکنون در چشم انداز سازمان قرار 

گرفته است.
وی گفت: حال که در برنامه هفتم 
توســعه یکی از بخش های قابل توجه 
آن معطوف به حوزه دریا شده سازمان 
بنادر و دریانوردی با انگیزه زیاد تلاش 
دارد تا تأثیرگذاری خود را به صورت 
تمام و کمال تحقق ببخشــد. در ادامه 
مدیــرکل بنادر و دریانوردی اســتان 
بوشهر نیز گفت: مقوله ایمنی در بنادر 
بســیار مهم و حائز اهمیت است و به 
طور قطع بنــادر امن مورد توجه ویژه 

صاحبان کالا قرار می گیرد.
محمد شکیبی نسب افزود: ایمنی 

امر بسیار مهم و اساسی برای پذیرش 
کشــتی و کالا در بنادر کشور است و 
این مهم در بنادری که محل نگهداری 
کالاها هستند از ضرورت بسیار بالایی 
برخوردار است. وی عنوان کرد: قطعاً 
با حضور آتش نشــانان، برای تجار و 
بازرگانان و مالکان کالاها و شــناورها 

آرامش فکری ایجاد می شود.
بــه گــزارش اداره کل بنــادر و 
دریانوردی اســتان بوشــهر، شکیبی 
نسب افزود: در صورت وقوع حوادث 
احتمالی، آتش نشانان با آمادگی و توان 
بالای خود در کوتاه ترین زمان ممکن 

قادر به مهار آن هستند.

زیرساخت های لازم برای ساخت و تعمیرات کشتی فراهم شد

تلاش سازمان بنادر و دریانوردی برای نقش آفرینی در اقتصاد دریامحور

به گفته این کارشــناس حوزه انرژی ۹۵ پروژه ذخیره سازی با حجم بالا با ظرفیت ۷۰ میلیارد 
مترمکعبی در دستور ساخت در کل دنیا وجود دارد که به احتمال زیاد تا سال ۲۰۲۵ به بهره برداری 
می رسد، اظهار کرد: این دیتا مربوط به قبل از بحران اروپا است و قطعا تاکنون این عدد افزایش 
یافته اســت. هاشم زاده اضافه کرد: اروپا ســرمایه گذاری های سنگینی را روی مخازن ذخیره 
ســازی انجام می دهد و پیش بینی این اســت که حجم مخازن ذخیره ســازی به نسبت کل گاز 
مصرفی دنیا ۱۵ تا ۲۰ درصد معادل ۵۰ تا ۶۰ روز مصرف گاز دنیا  شود که عدد بسیار بالایی است.

اقتصادی


